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Abstract:

Construction  is  a  risky  industry  compared  to  many  other

industries  where  it  requires  proper  application  of  business

practices.

The  Sudanese  construction  sector  is  characterized  by  many

small  and  large  projects  and  high  labor  intensity  .The  basic

problems facing the Sudanese construction projects are the risk

factors that affect construction project performance. The main

objectives of this research include identifying the risk factors

affecting  the  performance  of  Sudanese  construction  projects

.The study aims also to investigate the usage of risk preventive

and mitigative methods.

The objectives  of  this  research  have been achieved through

data  collection  questionnaires  in  Khartoum  city.  The  results

obtained  from  the  data  analysis  where  interpreted  and

discussed  thoroughly.  The  output  concluded  that  the  most

4



important risk factors are: poor / defective supply of materials,

natural disasters, awarding the design to unqualified designers,

shortage  of  human  resources/  machinery  and  material

resources, instability of currency exchange, delays in resolving

disputes,  gaps  between  the  implementation  and  the

specifications  and  poor  resource  management.  The  results

show  that  there  are  many  risk  factors  which  could  not  be

allocated to any party. Such risks should be predetermined in

the project plan.The study findings show that the contractors,

consultants  and  the  owners  suffer  from  lack  of  innovative

methods to prevent or mitigate risks. 

The  results  of  this  study  recommended  that  there  is  an

essential need for more standardization and effective forms of

contracts,  which address issues of clarity,  fairness,  roles and

responsibilities,  allocation  of  risks,  dispute  resolution  and

payment. Owners, consultants and contractors are advised to

identify  the  possible  risk  factors  that  could  confront  their

projects  and  to  allocate  them  contractually.  The

recommendations  of  this  research  are  useful  for  the  policy

makers  to  establish  legislations  towards  the  welfare  of  the

industry.  

خلص الدراسةستم

البناء هو صناعة محفوفة بالمخاطر أكثر من اي  صناعة أخرى وتتطلب

التطبيق السليم لممارسة العمال بقدر صناعة البنيياء والتشييييد. يتميييز

قطاع البناء والتشييد السوداني بالعديد من المشاريع الصغيرة والكبيرة

واجه مشياريع البنياء والكثافة العالية لليد. والمشاكل الساسيية اليتي ت

السودانية هي المخاطر الييتي تييؤثر علييى أداء مشييروع البنيياء. وتشيمل
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الهداف الرئيسية لهذا البحث التعيرف عليى المخيياطر الييتي تيؤثر فيي

أداء المشاريع النشائية السودانية. وأيضا وتهدف الدراسة للتحقيق في

.استخدام طرق منع وتقليل المخاطر

وقد تييم تحقيييق أهييداف هييذه البحييث ميين خلل جمييع المعلومييات عيين

نتائج الييتي تييم الحصييول عليهيياالطريق استبيانات في مدينة الخرطوم.

من تحليل الستبيانات تم تفسيييرها ومناقشييتها بأسييتفاض، لخصييت أن

أهم عوامل الخطر هي: إنخفاض القدرة النتاجية للعمال/عطل اللت،

والكييوارث الطبيعييية، توكيييل تصييميم للمصييممين غييير مييؤهلين، نقييص

المييوارد البشييرية / اللت والمييوارد ، عييدم اسييتقرار صييرف العمليية،

التييأخير فييي حييل الخلفييات، اخطيياء فييي التنفيييذ بسييبب سييوء فهييم

المواصفات ،سوء إدارة الموارد. وتظهر النتائج أنه من الصييعب تحديييد

مسئولية  عدد من المخاطر لي طرف. وتشير نتائييج الدراسيية إلييى أن

المقاولين والستشاريين والملك  يعانون من عدم وجود طييرق مبتكييرة

.لمنع أو تقليل المخاطر

أوصييت نتائييج هييذه الدراسيية أن هنيياك  حاجيية ضييرورية لتوحيييد العقييود

بطريقة فعالة وقياسية ، بحيث التي تتسييم بالوضييوح والعييدل، وتحديييد

الدوار والمسييؤوليات بصييورة واضييحة، وتوزيييع المخيياطر، وتسييوية

المنازعييات والسييداد. ودعييوة لكييل أصييحاب البنيياء والستشيياريين

والمقاولين لتحديد عوامل المخاطر المحتمليية الييتي يمكيين أن يواجههييا

وتخصيص لهم تعاقديا، ونتيجية ليذلك يجيب تطيبيق أنيواع مختلفية مين

العقود وينبغي بذل المزيد ميين الجهييد لتطييبيق صييحيح لدارة المخيياطر

.في صناعة البناء والتشييد
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